
Mindenki, aki esküre kötelezett

Készül az
Harmincezer embert érint?

Vajon indokolt-e, ha mostanában kicsit idegeseb
bek az egykori titkos ügynökök, a I I I /III-asok, 
hiszen készül az ügynöktörvény, amelynek kor
mányzati változata nagyon sok hasonlóságot 
mutat az SZD SZ által 1990 nyarán beterjesztet
tel. Rangos Katalin Magyar Bálinttal, az 
SZD SZ és Kövér Lászlóval, a Fidesz parlamenti 
képviselőjével készített interjút -  utóbbi egyéb
ként az Országgyűlés nemzetbiztonsági bizottsá
gának az elnöke.

-  Úgy hallottam, hogy az egyes fontos 
tisztséget betöltők ellenőrzéséről szóló  
törvényjavaslattal kapcsolatban -  amit a 
köznyelv egyszerűen ügynöktörvénynek 
becéz -  körülbelül 120 módosító indít
vány hangzott el. Az S Z D S Z  köreiben 
elégedettséggel nyugtázták, hogy a kor
mányzat nagyon sokat átvett ezekből a 
módosító javaslatokból.

M A G Y A R  B Á L I N T : V alóban  így van. 
Az 1990 nyarán  a p arlam en t elé terjesztett 
D em szky  G á b o r-H a c k  Péter-féle I I I /III-a s  
tö rv én y jav asla tn ak  szinte m inden lényeges 
elemét á tv e tte  ez a korm ány-elő terjesztés. 
Jóval e lő rébb  ta r ta n á n k  az ügy lezárásá
ban , ha ezt a k k o r  m egtették  volna. E nnek  
ellenére fon tos fejlem ény, hogy a ko rm ány  
három  p o n to n  is je len tősen  közelíte tt a mi 
tö rvény tervezetünkhöz. E lőször is szű k íte t
te az á lta la  k o ráb b an  a ján lo tt személyi 
k ö rt, m agyaru l azt, k ikre  terjedjen ki a 
vizsgálat.

tilag a po litika i leszám olás vagy a po litikai 
zsa ro lás  eszközeként haszná lják  a törvény- 
jav as la to t.

 -  Mi szerepel az eredeti javaslatban?
Egy négytagú b izo ttság , am ely g y ak o r

la tilag  k o rm ány többsége t képviselt volna. 
A n n ak  a kezdem ényezésétől függött volna, 
hogy egyálta lán  m egvizsgálják-e valak inek  
az ilyen jellegű m últját. A m ostani korm ány
előterjesztés szerin t a nem zetb iztonsági b i
zo ttság  ind ítja  be a fo ly am ato t, és egy h á 
ro m tag ú , független b író k b ó l álló  tanács 
vizsgálja m ag á t az egész ügyet. Ezt a h á 
rom  b író t az A lk o tm án y b író ság  elnöke és a 
Legfelsőbb B íróság elnöke nevezi ki, tehát 
az  e ljárás erősen közelíte tt ahhoz az  a u to 
m atizm ushoz, am it m i jav aso ltu n k . M ás
részt ez va lóban  g a ra n tá lh a tja  a kérdés 
független m egközelítését. A k o rm án y  je len 
legi előterjesztésével szem ben ta lán  két 
p o n to n  fo ga lm azható  meg erős k ritika . Az 
egyik az, ha  ezt a tö rvény t viszonylag

gyorsan  elfogadják  is, a p ro ced u rá lis  eljá
rások  m iatt a 94-es választások előtt gya
korlatilag  m ár nem nagyon tud m űködni. 
Ú gy érzem, hogy ez a parlam ent, különösen 
akkor, ha igazságtétellel foglalkozik, ta rtozna  
annyival a nem zetnek, hogy először m agát 
vesse alá egy ilyen vizsgálatnak, és csak az
u tán  p róbáljon  m ások fö lö tt ítélkezni. M ás
részt -  furcsa m ódon -  m ár az eredeti korm ány
előterjesztés idején is m egjelent a bü n te tő  tö r
vénykönyvnek egy m ódosító  javasla ta . Ez, 
am iko r lekerült a nap irendrő l a ko rm ány  ere
deti javasla ta  a III/III-as  törvényrő l, szintén 
eltűn t, de m ost ú jra előkerült. Ez az á llam ti
tok  védelm éről szóló m ódosító  javasla t, amit 
furcsa m ódon  nem  az Igazságügyi M inisztéri
um , hanem  a Belügym inisztérium  terjeszt elő. 
Ennek a lényege az, hogy senki sem ta rth a t 
m agánál á llam titk o k a t képező ira to k a t, és ha 
az ilyeneket nem adja le egy m eghatározott 
időn belül, ak k o r ezzel bűncselekm ényt követ 
el. Ez az t szolgálhatja , hogy a III /I lI -a s  tö r
vénnyel kapcso la tban  eredendően a Belügy
m inisztérium  és a H onvédelm i M inisztérium  
ira ta i lennének fe lhasználhatók  bizonyító  e rő 
vel. D e ism erve az 1989 körüli á llap o to k a t 
ezekben az intézm ényekben, egyáltalán  nem 
zá rh a tó  ki, hogy az e lő d p árto k  utódszerveze
teinél vagy bárho l m ásutt nem léteznek esetleg 
olyan d o kum en tum ok , am elyek erre a tém a
körre  vonatkoznak .

-  Önnek tehát az az aggálya, hogy államti
toksértés miatt eljárást indíthatnak, mond
juk, az utódpártok tisztségviselői vagy sze
mélyiségei ellen, vagy az az aggálya, hogy 
a később innen-onnan előkerülő listákat 
nem fogadják el hitelesnek, holott azok le
hetnének?

Az e lső : a p a rla m e n t
M agyar Bálint: „Ha elfogad ják  is a tö rvény t, 9 4  e lő tt nem  n ag y o n  m ű ködhet"

■
 -  A kormány változata mekkora kört 

ölelt volna fel?
-  A nnak  idején végeztem  erre  egy becslés 

jellegű szám ítást, és körü lbelü l 30 ezer em 
bert kellett vo lna  m egvizsgálni a k o rm án y  
előterjesztése a lap ján . Ez azt je len te tte  vol
na, hogy vagy egyálta lán  nem  tö rtén ik  meg 
ennek a tö rvénynek  az a lka lm azása, hiszen 
30 ezer em ber ügyét végigvizsgálni lehetet
lenség lett vo lna , vagy egyszerűen csak szú
róp ró b aszerű en  m azso láz tak  vo lna  az em 
berek közö tt. Ez sem lett volna jó . M i a n 
nak  idején az t jav aso ltu k , hogy az e sk ü té 
telre kö telezett közéleti szem élyiségeket 
vizsgálják meg. A m ostan i ko rm ány-e lő te r- 
jesztés ennél tág ab b  valam ivel, de ez a tág í
tás szám u n k ra  e lfo g ad h a tó . U g y an ak k o r a 
k o rm ány  elő terjesztése nem  pu sz tán  a III/ 
III-as ü gynökökre , illetve tisz tekre  v o n a t
kozik, hanem  egy kicsit tág ítja  ezt a k ö rt, 
és beleveszi a k a teg ó ria  elődjeit, illetve a 
k a rh a ta lm is tá k a t is. Az S Z D S Z  szám ára  ez 
is e lfo g ad h a tó . A  leg fon tosabb  mégis az  el
já rá s  m ódja . E bben  is közeled tek  hozzánk , 
hiszen ez lehetővé teszi, hogy nem  v alam i
lyen önkényes eljárás keretében , gyako rla -
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-  H a  egyszer van  egy b izonyítási eljárás, 
am elyben egy független bírói testü le t m eg
próbálja  ezeket a b izon y íték o k at m egvizs
gálni, a k k o r érth e te tlen , hogy e b izony íté
kok kö rébe  m iért csak a B elügym iniszté
rium és a H onvédelm i M in isztérium  kezé
ben lévők v o n h a tó k  be, illetve ha ilyenek 
véletlenül m ásu tt fellelhetők lennének, a k 
kor ezeket m iért nem  lehet b izonyítékként 
elfogadni?

M e g le h e tő s e n  hosszú lista

-
 Próbáljuk meg beleszőni ebbe az inter
júba azokat az alapvető információkat, 
amelyeket érdemes közreadni erről a tör
vényjavaslatról. Elsősorban azt, hogy ki
re, kikre vonatkozik.

KÖVÉR L Á SZ L Ó : Egy m eglehetősen 
hosszú lis ta  van  a jav as la tb an  az ország- 
gyűlési képviselők tő l, va lam in t az á lta luk  
m egválasztott és esküre  kö te lezett szem é
lyektől kezdve a ko rm ány  kü lö n b ö ző  rendű  
és rangú  tag jaiig  -  tehá t az á llam titk á ro k a t 
és az á llam titkár-he lyetteseke t is ideértem  

, de ide ta r to z n a k  a b írák , az ügyészek, a 
nagykövetek, a M ag y ar N em zeti B ank el
nöke és alelnökei, a tanszékvezetők , a tá 
bornokok , az országos ren d ő rfő k ap itán y , 
illetve an n ak  helyettesei, a re n d ő rfő k a p itá 
nyok, a re n d ő rk ap itán y o k , a városok  p o l
gárm esterei és közgyűlési elnökei, a M a
gyar R ád ió , a  M agyar Televízió és a M a
gyar T áv ira ti Iro d a  szerkesztői, a lapok 
esetében az 50 ezres példányszám ot m egha
ladó, többségi állam i tu la jd o n b an  levő új
ságok vezető m u n k a tá rsa i.

-
 Kisebb peldányszámnál nem akadály, 
ha valaki ügynök volt?

-  Ezen lehet v ita tkozn i, én m ost csak fel
soroltam , hogy mi van a tö rvény javasla t
ban.

-
 Vajon milyen logika alapján szabatott 
meg a példányszám 50 ezernél?

- M eg kelll, hogy valljam, fogalm am  sincs 
róla. Számos tisztázatlanság m aradt azért a 
törvényben, még az alapvető problém ákon kí
vül is. Ezeknek a  felsorolására feltehetően nem 
lenne elegendő a m űso ridő ...

 -  Ezek az emberek tehát késztetve lesznek

Kövér László: „O sztom  a vélekedést, hogy  nem  
sok  em bert lehet találn i"

arra, hogy valamilyen bizottság előtt meg- 
méretődjenek, és összesen három ember fog
ja megvizsgálni azt a nagy kört, amit az 
imént felsorolt?

Igen.
-  Ez elég sok ember átvilágítását jelenti. 
Hogy fogja ezt bírni egy háromtagú bizott
ság?

-  Ez olyan kérdés, am ire egyelőre én sem 
találom  a választ.

-
 Ebből az a következtetés adódik, hogy 
akik a törvényt alkotják, akik ezt végiggon
dolták, úgy hiszik, hogy nagyon kevés átvi
lágítani való személy van.

Én m agam  is osztom  azt a vélekedést, 
hogy nem  sok em bert lehet ta lá ln i. M eg kell 
jegyezni azt is, hogy ez a jav as la t jo b b  az 
előzőnél, m ert ez v ilágosan k im ondja , hogy az 
ügynökök esetében nem  elégséges csupán  az, 
hogy valaki szerepeljen valam ilyen nyilván
ta rtá sb an . A nnak  is be kell bizonyosodnia, 
hogy tevékenységével az illető valaki m ásnak  
kárt okozo tt.

-
 Hogy kell elképzelni egy ilyen bizonyítási 
eljárást? Bekéretik a köztisztséget viselőt és 
elébe tárják a bizonyítékokat, majd az illető 
önként lemond a tisztségéről, vagy a tiltako
zásra van valamiféle törvényes mód?

-  Az illető szem élyt, ak it á tv ilág ítanak  vagy 
vizsgálnak, meg kell hívni a b izo ttság  elé. ahol 
e lő ad h atja  a vélem ényét. Term észetesen ez is 
befolyásolja a döntést. A m ennyiben nem ve
szik figyelembe, ak k o r áll elő az a  helyzet, 
hogy am ennyiben m eghatá rozo tt ha táridőn  
belül a b izo ttság  döntése u tán  az illető nem 
m ond le a tisztségéről, illetve nem  kezdem é
nyezi saját felm entését, abban  az esetben nyil
vánosságra  hozzák a nevét, illetve azt, h o g y ...

-  Hogy ügynök volt?
-  H át igen, erről van szó. De a döntés b író 

ság elő tt m eg tám adható  és ennek a bírósági 
e ljárásnak a nyilvánosságra hoza ta lt illetően 
halasztó hatá lya  van.

Láto gatás  a B M -b en

-
 Szóval, még mielőtt a világba kiabálnák, 
hogy ügynök volt az illető, a bíróság előtt is 
módja van arra, hogy bebizonyítsa, nem 
volt?

-  így van.

-
 Hozzáférhető volt-e az Országgyűlés 
nemzetbiztonsági bizottsága számára az a 
nyilvántartás, aminek alapján most behív
ják azokat az érintetteket, akikkel szemben 
felmerülhet a gyanú: ügynökök voltak?

-  N em , a b izo ttság  tagjai m ár két a lkalom 
mal is lá togatást tettek a Belügym inisztérium  
arch ívum ában  és o tt m egtekintettük, hogy 
hol vannak  ezek az iratok , milyen őrizet a la tt. 
Egyébiránt nem volt betekintésünk ezekbe az 
ira to k b a  és ezt a m agam  részéről helyesnek 
tartom .

-
 Tulajdonképpen ezt az egész ügynökkér
dést nagyjából az ellenzék és a kormánypár
tok konszenzusa kísérte abban a tekintet
ben, hogy mostanáig elegendő önmérsékle
tet, önfegyelmet tanúsított mindenki a dolog 
kezelésében.

-  Igen, és a m agam  részéről nagyon örülök 
ennek. A bizottságban is norm ális m unkalég
kö r uralkodik .
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